
wجامعه w w . h a m d e l i d a i l y . i r یکشنبه 9بهمن 1401   سال هفتم   شماره 42115

 بزرگراه امام علی )ع( 
رکورردار تصادفات تهران

 کارشــناس تصادفات پلیس راهور تهــران گفت: رتبه اول 
تصادفات در پایتخت را بزرگراه امــام علی )ع( دارد که در 
این محدوده موتورســواران، ایمــن رانندگی نمی کنند.به 
گزارش ایســنا، سرهنگ جوانبخت اظهار کرد: مجموع ۴۱ 
درصــد فوتی ها و ۶۳ درصد از جرحی هــا و یازده ممیز دو 
دهم درصد از تصادفات خســارتی از کل تصادفات ۹ ماهه 
امسال مربوط به تصادفات موتورسیکلت سواران بوده است.

وی بیان کرد: متاسفانه بیشترین سهم تصادفات موتورسواران 
به بزرگراه های شهر تهران تعلق دارد و در جایی که ما انتظار 
تردد موتورسیکلت را نداریم، آن ها تردد کرده و چون موارد 
ایمنی را نیز رعایت نمی کنند حوادثی تلخ را شاهد هستیم.

کارشناس تصادفات پلیس راهور تهران بزرگ ادامه داد: بیش 
از ٥٠ درصد از تصادفات در معابر بزرگراهی شهر تهران مربوط 
به تصادفات موتورسواران است که راکبین موتورسیکلت رتبه 
دار تصادفات در بزرگراه ها هستند.سرهنگ جوانبخت افزود: 
در واقــع رتبه اول تصادفات را بزرگراه امــام علی )ع( دارد 
که در این محدوده موتورســواران ایمن رانندگی نمی کنند 
و ترددهــای زیادی نیز دارنــد.وی گفت: بعد از آن و از نظر 
تصادف خیزی منطقه ۱۴ شــهر تهران است و بزرگراه های 
غربی شهر تهران بیشترین میزان تصادفات موتورسیکلت را 
دارند.وی افزود: نکته جالب اینجاست که ما بیشترین میزان 
ترددها را در مناطــق ۱۱ و ۱۲ داریم، ولی کم ترین میزان 
و درصد تصادفات فوتی را در این محل ها شــاهد هستیم و 
این گویای این اســت که موتورسوارانی که در این محل ها 
در حال تردد هســتند به گونه ای حرفه ای تر هســتند و از 
ســرعت های کمتری استفاده می کنند و از کلاه ایمنی نیز 

استفاده می کنند.

 پرداخت 44 میلیارد 
به شاکیان »رامک خودرو«

رئیس کل دادگســتری اســتان تهــران از پرداخت ۴۴ 
میلیارد تومان به شکات و مالباختگان پرونده کثیرالشاکی 
موسوم به »رامک خودرو« خبر داد.به گزارش مرکز رسانه 
و ارتباطات دادگستری کل استان تهران، نشست شورای 
معاونان دادگســتری کل اســتان تهران بــا حضور علی 
القاصی رئیس کل دادگستری استان تهران، علی صالحی 
دادســتان تهران و معاونان رئیس کل در ســالن ولایت 
مجتمع قضایی امام خمینی )ره( برگزار شد.علی القاصی، 
رئیس کل دادگستری استان تهران در این نشست ضمن 
گرامی داشــت ماه رجب المرجب، به اهمیت برنامه ریزی 
برای اداره موفق هر مجموعه اشاره کرد و گفت: اگر محور 
اقدامات در هر مجموعه ای مبتنی بر برنامه باشد، قطعاً در 
آن مجموعه توفیقات قابل توجهی حاصل خواهد شــد و 
اهداف ترسیم شــده به خود شکل عملی خواهد گرفت.

رئیس کل دادگستری اســتان تهران در ادامه همچنین 
بر ضرورت پیگیری مطلوب و اثرگذار مصوبات جلسات از 
ســوی مدیران واحدهای قضایی تاکید کرد.وی در بخش 
دیگری از ســخنان خــود از پرونده های کثیرالشــاکی و 
کثیرالخواهان به عنوان یکی از چالش های اصلی دادگستری 
کل استان تهران یاد کرد و گفت: عدم اقدام به موقع، عدم 
نظارت های موثر و عدم پاسخگویی مطلوب از سوی برخی 
از دســتگاه ها سبب تسهیل وقوع جرایمی می شود که در 
قالب پرونده های کثیرالشاکی و کثیرالخواهان در دستگاه 
قضایــی نمود پیدا می کند.القاصی در ادامه از جمله موانع 
و معضلات اساســی در مسیر رســیدگی به پرونده های 
کثیرالشاکی و کثیرالخواهان را »عدم پاسخ گویی« و »عدم 
مسئولیت پذیری« برخی از دستگاه ها و نهادهایی دانست 
که در قبال این نوع از پرونده ها دارای مسئولیت و ماموریت 
هستند.رئیس کل دادگستری استان تهران تصریح کرد: در 
پرونده های کثیرالشاکی و کثیرالخواهان حقوق جمعیت 
زیاد و قابل توجهی تضییع شــده که چشم امید آن ها به 
عدلیه اســت؛ لذا همه ما در مقام قضاوت، در قبال حقوق 
مردم مسئولیت داریم و نباید اجازه دهیم که امید آن ها به 
دستگاه قضایی تبدیل به یاس شود.وی خطاب به مدیران 
واحدها و مجتمع های قضایی تاکید کرد تا از عادی انگاری 
پرونده های کثیرالشاکی و کثیرالخواهان به جد پرهیز کنند.

القاصی در همین زمینه به اقدامات و پیگیری های مجدانه 
مدیران و مسئولان قضایی در خصوص یکی از پرونده های 
کثیرالشاکی اشاره کرد و گفت: در ابتدای امر، شکات این 
پرونده گلایه های بســیاری داشتند؛ اما زمانی که تلاش ها 
و پیگیری های مســئولان قضایی را مشاهده کردند، خود 
به این نتیجه رســیدند که عدلیه نسبت به حقوق آن ها 
دغدغه مند اســت و از هیچ تلاشــی فروگــذار نمی کند.

رئیس کل دادگستری اســتان تهران در همین زمینه، از 
پرداخت ۴۴ میلیارد تومان به شکات و مالباختگان پرونده 
کثیرالشاکی موسوم به »رامک خودرو« خبر داد. وی با تاکید 
بر این گزاره که مسئولیت مستقیم پرونده های کثیرالشاکی 
و کثیرالخواهان چه در مرحله دادسرا و چه در مرحله دادگاه 
با قاضی پرونده و رئیــس مجتمع یا رئیس واحد قضایی 
مربوطه است، گفت: مدیران واحدها و مجتمع های قضایی 
مکلف و مسئولند که در جهت پیشبرد امورات پرونده های 
کثیرالشاکی و کثیرالخواهان با حفظ اصل استقلال قضایی 
در کنار و همراه قاضی رســیدگی کننده باشند.القاصی با 
اشــاره به معطل ماندن بخش قابل توجهی از پرونده های 
کثیرالشــاکی و کثیرالخواهان به دلیل مساله کارشناسی 
اظهار کرد: تشکیل جلسات مستمر با اصحاب دخیل در این 
نوع از پرونده ها از جمله ضابطین و نمایندگان دستگاه های 
مربوطه، در حل موانع و مشکلات موجود در این پرونده ها 
بسیار موثر اســت.رئیس کل دادگستری استان تهران بر 
اینکــه ظرفیت مدیریت مجموعه قضایی اســتان تهران 
به منظور حل مشکلات موجود در پرونده های کثیرالشاکی 
و کثیرالخواهان در کنار قضات قرار دارد، تاکید کرد.القاصی 
با بیان اینکه در هر مجتمع و واحد قضایی که بیشــترین 
پاسخ گویی و ملاقات مردمی را دارد، کمترین میزان مشکل 
وجود دارد، اظهار کرد: پاســخ گو بودن مدیران واحدها و 
مجتمع های قضایی، فهم دقیق مسائل و مشکلات پرونده 
را در پی خواهد داشت و این امر به تصمیم گیری درست و 

دقیق در پرونده ها کمک خواهد نمود.

خبر

آنچه که درباره بیماری جذام باید بدانیم
رئیس اداره کنترل سل و جذام مرکز مدیریت بیماریهای 
واگیــر با بیان اینکه ۹٥ درصد آحاد بشــر و به تبع آن 
ایرانی ها نســبت به بیماری جذام مصونیت ذاتی دارند 
و هرگز به این بیماری مبتلا نمی شــوند، گفت: در سال 
گذشــته تنها ۷ نفر مبتلا به جذام در کشور شناسایی 
شده اند. مهشید ناصحی رئیس اداره کنترل سل و جذام 
مرکز مدیریت بیماریهای واگیر در گفت و گو با ایلنا درباره 
بیماری جذام گفت: اگر چه جذام در دسته بیماری های 
عفونی واگیر طبقه بندی می شود اما برخلاف تصور عموم 
جامعــه و باورهای قدیمی، در بیــن بیماری های واگیر 
ناچیزترین سرایت را دارد. در واقع ۹٥ درصد آحاد بشر و 
به تبع آن ایرانی ها نسبت به بیماری جذام مصونیت ذاتی 
دارند و هرگز به این بیماری مبتلا نمی شــوند، و تنها ٥ 
درصد جامعه بشری استعداد ایمونولوژیک برای ابتلا به 
بیماری دارند، ولی در این افراد مســتعد نیز شرط ابتلا، 
داشتن تماس طولانی مدت با یک بیمار مبتلا به جذام 
درمان نشده است. وی ادامه داد: میکروب این بیماری در 
سال ۱۸۷۳ به وسیله دکتر هانسن پزشک نروژی کشف 
و به دنیا معرفی شد. یکی از ویژگیهای این میکروب این 
است که با سرعت بسیار کمی تکثیر می شود، به طوری 
که دو هفته طول می کشــد تا یک میکروب جذام به دو 
میکروب تبدیل شود؛ بنابراین وقتی این میکروب برای 
اولین بار وارد بدن یک فرد مســتعد می شود، با توجه به 
سرعت کم تکثیر، زمانی بسیار طولانی نیاز دارد تا تعداد 
آن به حدی برسد که بتواند علائم بیماری را ایجاد کند؛ 
از همین رو دوره نهفتگی بیماری جذام طولانی است به 
طوری که به طور متوســط ۳ تا ٥ سال طول می کشد و 
حتی مواردی از جذام در دنیا گزارش شده است که دوره 
نهفتگی بیماری در آن ها تا ۲٠ سال نیز به طول انجامیده 
است. پس وقتی امروز تشخیص داده می شود که فردی 
به بیماری جذام مبتلا شده، به این معنی است که سال ها 

پیش با میکروب این بیماری مواجهه داشته است.
رئیس اداره کنترل سل و جذام مرکز مدیریت بیماریهای 
واگیر در همین رابطه ادامه داد: سیاســت کشوری ما بر 
این است که چنانچه یک بیمار مبتلا به جذام شناسایی 
شود، علاوه بر درمان کامل و رایگان او، نسبت به بررسی 
افراد خانواده بیمار )که در تماس نزدیک و طولانی مدت 
با او بوده اند( نیز اقدام می کنیم. البته به دلیل ملاحظات 
اخلاق پزشــکی و رعایت حقوق بیماران، بررسی افراد 
خانواده با اجازه فرد بیمار انجام می شود و از آنجا که دوره 
نهفتگی بیماری طولانی اســت، افراد خانواده نه تنها در 
زمان تشــخیص بیمار، مورد ارزیابی بالینی از نظر جذام 
قرار می گیرند، بلکه این ارزیابی ها به صورت دوره ای برای 
مدت ۳ تا ٥ ســال برای آن ها تکرار می شود و چنانچه 
در میان افراد خانواده موردی از ابتلا به جذام تشخیص 
داده شــود، بلافاصله فرد تحت درمان قرار می گیرد. این 
اقدامات با این هدف انحام می شود که بیماری در این افراد 
در همان مراحل اولیه و بدون ایجاد معلولیت تشخیص 

داده شود.
وی با بیان اینکه این میکروب عمدتا از طریق ترشحات 
دستگاه تنفسی فوقانی انتشار پیدا می کند، گفت: ویژگی 
دیگر این میکروب این است که سرما دوست است یعنی 
دمای مرکزی بدن ما )۳۷ درجه( برایش نامناسب است. 
از همین رو این باکتری بیشــتر در بخش های محیطی 
بدن مانند پوست، اعصاب محیطی و مخاط بخش فوقانی 
دستگاه تنفسی استقرار و تکثیر پیدا می کند و طبیعتا 
علائمی کــه در فرد ایجاد می کند هم مربوط به همین 
قسمت های بدن می شــود. اگر بیماری در مراحل اولیه 
تشخیص داده شود هیچ نوع معلولیتی را به همراه ندارد 
و ممکن است در حد یک یا چند لکه پوستی بدون آزار 
ظاهر شود. لکه های پوستی که براثر جذام ایجاد می شود 
برخلاف ســایر بیماری های پوســتی معمولا خارش و 
ســوزش و پوســته ریزی ندارند. یکی از دلایلی هم که 
ممکن است باعث شــود، فرد به آن توجه نداشته باشد 
همین مورد اســت که این لکه ها که به آرامی بروز و یا 
توسعه پیدا می کنند آزاری به همراه ندارند و ممکن است 
در بخشی از پوست ظاهر شوند که در دید بیمار نیست و 
در نتیجه ممکن است فرد با تاخیر بسیار زیاد و حتی پس 
از بروز معلولیت های برگشــت ناپذیر به پزشک مراجعه 
کند و این موضوع یکی از دشواری هایی است که مدیریت 

برنامه حذف جذام با آن روبرو است.
ناصحــی در ارتباط بــا درمان پذیری بیمــاری گفت: 
خوشــبختانه در اوایل دهه ۱۹۸٠ میلادی )حدود ٥٠ 
ســال پیش( رژیم درمان چند دارویی برای این بیماری 
در دنیا معرفی شــد که این درمان قطعی، انقلابی را در 
مدیریت برنامه جذام در دنیــا ایجاد کرد، به طوری که 
از آن زمــان تاکنون ۱۸ میلیون بیمار مبتلا به جذام در 
دنیا درمان شده اند، از وقوع چهار میلیون مورد معلولیت 
پیشگیری شده و شیوع بیماری جذام در جهان ۹٥ درصد 

کاهش پیدا کرده است.
رئیس اداره کنترل سل و جذام مرکز مدیریت بیماریهای 
واگیر خاطرنشان کرد: سال های زیادی است که بیماری 
جذام در کشور ما به مرحله حذف رسیده است البته حذف 
به معنای ریشه کنی نیست بلکه به این معنی است که 
تعداد بیماران به اندازه ای کم شده باشد که دیگر مشکل 
بهداشتی برای کشور محسوب نشود. تعریف جهانی که 
توسط سازمان جهانی بهداشت برای حذف جذام معرفی 
شده، این است که اگر میزان شیوع بیماری جذام به کمتر 
از یک مورد در ۱٠ هزار نفر جمعیت برسد گفته می شود 
که این بیماری به مرحله حذف رسیده است. زمانی که 
این تعریف در دنیا مطرح شــد )ســال ۱۳۷۱(، بررسی 
داده های ثبت شده در نظام مراقبت کشور نشان می داد 
که میزان شیوع جذام در کشور ما کمتر از یک نفر در ده 
هزار نفر جمعیت کشور است. بنابر این کشور ما در سال 
۱۳۷۱ به مرحله حذف در ســطح کشوری دست یافته 
بود و تنها در تعداد اندکی از شهرســتان ها به این میزان 
نرســیده بودیم و در نهایت در سال ۱۳۷۶ و از آن سال 
به بعد ما هیچ شهرســتانی را در کشور نداریم که شیوع 

بیماری جذام در آنجا از یک در ده هزار نفر بیشتر باشد.

گزارش 

همدلی|  ستاره لطفی- سال به سال قد 
دریای خزر کوتاه تر  می شــود و   سطح   آن به   
صورت فزاینــده   ای پایین  می آید و تراز   آب 
آن کاهش می یابد. می گویند قد این دریاچه 
نســبت به ۱٥ ســال پیش از دو متر کوتاه 
شده است. خبرآب رفتن قد دریای خزر را 
چند روز پیش رئیس سازمان نقشه برداری 
کشــوراعلام کرد. علی جاویدانه گفت: تراز 
دریای خزر طی ۱٥ ســال اخیر براســاس 
رصد ایســتگاه های پایش ســطح تراز دریا 

بیش از ۲ متر کاهش یافته است.
کشــوروز  نقشــه برداری  ســازمان  رئیس 
پنجشنبه در شــورای برنامه ریزی و توسعه 
مازندران در ســاری در مورد نحوه سنجش 
تراز خزر گفت: ۲٠ ایســتگاه تراز ســطح 
دریا در کشــور وجود که از این تعداد پنج 
ایستگاه در شمال کشــور مستقر است که 
از این تعداد سه ایســتگاه در سواحل دریا 
در مازنــدران قرار دارد. بــه گفته وی این 
ایســتگاه ها وضعیت جزر و مــدی دریا را 
به صورت ســالانه ارائه می دهد و براساس 
اطلاعات این ایســتگاه ها تــراز دریای خزر 
طی ۱٥ ســال بیش از ۲ متر کاهش یافته 
است.جاویدانه گفت: کاهش قابل توجه تراز 
آب دریای خزر موضوع مهمی است و جای 

تامل بیشتری را دارد.
 آینده فاجعه بار خزر

ایــن اولین بار نیســت کاهــش عمق خزر 
مطرح می شــود، بیش از ســی سال است 
که این موضــوع به صورت جــدی مطرح 
شده و علاوه بر هشدار کارشناسان داخلی، 
حتی کارشناسان خارجی نیز به خزر توجه 
کــرده و  آینده فاجعه بــاری برای این دریا 

پیش بینی کرده اند.
 همین چنــد ماه پیش مجیــد علی نازی؛ 
عضو هیئــت عامل و معاون امــور دریایی 
سازمان بنادر و دریانوردی کشور اعلام کرد 
آب دریای خزر ســالانه به شــکل متوسط 
۲٠سانتی متر کاهش می یابد او هشدار داد 
این مساله یک زنگ خطر برای بنادر شمال 

کشور است.
نشــریه نیچــر  نیــز ســال ۲٠۲٠ آینده 
ترســناکی را بــرای خزر ترســیم کرد. در 
مقاله این نشــریه، آمده است تا پایان قرن 
۲۱ تراز آب دریــای خزر بین ۹ تا ۱۸ متر 
کاهــش می یابد که می تواند تاثیر زیادی بر 

محیط زیســت، اقتصاد، سیاست و مباحث 
اجتماعی کشــورهای منطقــه بگذارد. این 
پژوهش که توســط جمعی از دانشــمندان 
آلمانی و هلندی انجام شــده، می گوید که 

دریای خزر با »فاجعه« روبه رو است.
در نتایــج تحقیقــات دیگری که توســط 
محققین دانشــگاه ریدینگ انگلستان، بیلر 
آمریکا و دانشــگاه اویسالا ســوئد در سال 
۲٠۲۱ میلادی منتشــر شده، با مدل سازی 
بیــلان آبی دریای خزر بــا مدل های پیش 
 ،CMIP۶ و   CMIP٥ اقلیمــی  بینــی 
کاهش هشــت تا ۲٠ متری تراز آب خزر تا 

پایان این قرن گزارش شده است.
 فراز و فرودهای تراز آب دریای خزر

 تراز آب دریــای خزر در چند دهه اخیر با 
فراز و فرودهای زیادی مواجه بوده اســت. 
تا ســال ۱۳٥۶ تراز آب دریای خزر با افت 
شــدیدی مواجه بود. اما   از آن زمان تا سال 
۱۳۷۴ یک روند افزایشــی را تجربه کرد. از 
ســال ۷۴ به بعد نیز   تــراز آب خزر روندی 
کاهشــی به خود گرفته و این روند کماکان 
ادامه دارد. البته به گفته کارشناســان این 
روند کاهشی در سال های مختلف شدت و 
ضعف داشــته و حتی در برخی سال ها   تراز 
آب این دریاچه افزایش پیدا کرده است، اما 
برآیند کلی تغییرات تــراز آب این دریاچه 
از ســال ۱۳۷۴ تاکنون یک روند کاهشــی 
را نشــان می دهد، کارشناســان می گویند 
بیشــترین میزان این کاهش طی سال های 
۲٠٠۸ تا ۲٠۱٥ میلادی به وقوع پیوســته 
اســت. این رخداد با کاهش قابل ملاحظه 
آبدهی رودخانه های مهم شــمالی از جمله 
رودخانه ولگا هــم زمان بوده، البته در طی 

ســال های اخیر عــلاوه بر تغییــرات موثر 
منابــع آب رودخانه ای، افزایش دمای هوا و 
اثرگذاری آن بر میــزان تبخیر و هدر رفت 
آب، در روند تغییرات سالانه و نوسانات آب 

تاثیر داشته است.
کارشناســاروند کاهشــی اخیر بــه عوامل 
آب و هوایــی و تغییــرات اقلیمی حاکم بر 
منطقــه ارتباط داده اند.آنــان می گویند به 
طور کلی روند نوسانات تراز آب دریای خزر 
درایــن دوره حاصل تلفیق عوامل اقلیمی و 
فعالیت های انســانی بوده و در این میان به 
ویــژه در حال حاضر عوامــل اقلیمی نقش 

غالب را دارا است.
 هنوز عــده  ای دنبال انتقال آب خزر 

هستند
در حالــی که کاهش تــراز آب دریای خزر 
بیش از سی سال است که به صورت جدی 
مطرح شــده و حتی کارشناســان خارجی 
برای خــزر پیش بینی  فاجعه بــاری  آینده 
کرده اند هنوز عده  ای بــه دنبال انتقال آب 

خزر به فلات مرکزی ایران هستند.
پروژه انتقال آب دریای کاســپین به فلات 
مرکزی از جمله ســمنان، موضوعی اســت 
که علیرغم هشــدار کارشناسان حوزه آب و 
محیط زیســت و با وجود فراز و نشیب های 
متعدد در دولت های مختلف مطرح شــده 
بــود و حتی دولــت به اصطــلاح  محیط 
زیستی روحانی عزم خود را برای اجرای آن 
جدی کرد. با ســرکار آمدن دولت سیزدهم 
انتقــال آب دریای خزر به فلات مرکزی  تا 

حدودی منتفی شد.
 علــی ســلاجقه رئیس ســازمان حفاظت 
محیط زیســت چندی پیش در پاســخ به 

این ســوال که آیا پروژه انتقــال آب خزر 
به ســمنان کاملا منتفی شده است، گفته 
بود: این پروژه قبلًا مجوز محیط زیســت را 
گرفته اســت در این حالت پروژه به دولت 
رفته و در مصوبات دولــت برای آن اعتبار 
تعیین می شود که این کار انجام شده است. 
ولی تاکنــون هیچ کاری برای اجرای پروژه 
انتقال آب صورت نگرفته و اقدامی هم انجام 

نمی شود.
به دنبال انتشــار اظهارات رئیس ســازمان 
حفاظت محیط  زیســت مبنــی بر منتفی 
شــدن پروژه انتقال آب دریای خزر، عباس 
گلرو نماینده مردم ســمنان، مهدی شهر و 
سرخه در مجلس شــورای اسلامی، تیرماه 
امســال اعلام کرد: با سلاجقه تماس تلفنی 
برقرار کرده و ضمــن اعلام مراتب اعتراض 
شدید نســبت به این اظهارات، بر تصحیح 
اشــتباه صورت گرفته تاکید کرده است، و 
گفته اســت: انتقال آب از دریای خزر، یک 
پــروژه ردیف دار در بودجه ۱۴٠۱ اســت و 
همه مجوزهای لازم به ویژه زیست محیطی 
را از عالی ترین مقام وقت ســازمان محیط 
زیســت کشــور گرفته و یک پــروژه ملی 
و  لحظه ای  تصمیمات  نمی تواند دستخوش 

تغییرات مدیریتی شود.
این تلاش ها در حالی اســت که براســاس 
برآوردهای اولیه انتقال آب خزر به سمنان 
حــدود ۷۹ میلیارد دلار هزینه در برخواهد 
داشت و صدمات جبران ناپذیری را به دریای 
خزر وارد می کند، اما با وجود این هزینه ها و 
صدمات محیط زیستی و همچنین مخالفت 
صریح رئیس سازمان محیط زیست، برخی 

هنوز به دنبال اجرای این طرح هستند.

کاهش2 متری آب دریای شمال در 15سال گذشته؛  

دریایخزرهرروزآبمیرود

همدلی| تاریکی معابر مسئله ای تازه  نیست 
کــه زندگی شــهروندان در مناطق مبتلابه 
را دشوار کرده اســت. هشتم بهمن ۱۳۹۹ 
روزنامه همدلی گزارشی با چنین موضوعی 
نوشــت و پس از دو ســال هنوز این مساله 
پابرجا مانده اســت. همان زمان هم نوشته 
شد که خاموشی های چند وقت اخیر معابر 
تهران کار دســت پایتخــت داده و میزان 
ســرقت در این شــهر را افزایــش داد. در 
همان سال میزان ســرقت ها نسبت به دی 

۱۸درصد افزایش پیدا کرده بود.
پس از گذشت دو ســال و دقیقا در همین 
زمــان، هیچ چیز تغییر نکــرده و هنوز هم 
مــردم جرات تردد ندارند حــالا نتایج عدم 
مدیریــت تولیــد و مصرف انرژی ســبب 
شده سهم شــب های شهر تاریکی شود که 
آسیب های اجتماعی را هم به همراه خواهد 

داشت. 
ناصرامانی در این باره به خبرآنلاین توضیح 
می دهد: »این مســئله ســبب شده برخی 
نقاطِ بی دفاع شــهری روشــنایی نداشــته 
باشند و چراغ های برخی بوستان ها و معابر 
خاموش شوند، مشــکلاتی که این وضعیت 
می تواند ایجاد کند افزایش ناامنی، ســرقت 
و خفت گیری ها اســت، همچنین می تواند 
ســبب افزایش تصادفات در معابر شــهری 
شود، حتی برخی از مردم جرات نمی کنند 
با خودرو از مناطقی که روشنایی ندارد عبور 
کنند، این مســئله به نوعی زندگی شــبانه 
مردم را مختل می کنــد، ما حتما از طریق 
شــورای شــهر این مورد را تذکر می دهیم 
و پیگیــری می کنیم.«با تمــام این داده ها، 
جلال بهرامــی، معاون خدمات شــهری و 
محیط زیست شهرداری تهران آمار سرقت 
تجهیزات شهری و آمارهای متفاوتی که در 
این زمینه اعلام می شــود را دروغ دانسته 
و به پانا، گفت:  »ســرقت هایی که در حال 
انجام است همیشه بوده و اینطور نیست که 
چنین سرقت هایی فقط در این دوره اتفاق 
افتاده باشد؛ اما در مقطعی میزان آن بیشتر 
شده اســت. ضمن اینکه برخی، علت آن را 
فقط به مســائل اقتصادی و اجتماعی ربط 
می دهند ولی این موضوع، تنها دلیل بیشتر 

شدن سرقت  تجهیزات شهر نیست.«
او ادامــه داد: »افزایش ســرقت ها از وقتی 

شروع شد که صرفه جویی روشنایی خیابان 
را در دستور کار قرار دادند؛ بر همین اساس 
می توان گفت که تاریکی شهر در این زمینه 
تاثیــر دارد. مثلا در یــک اتوبان یک خط 
در میان و برخــی جاها چند خط در میان 
روشــنایی شــهر را کم کردند. چون بنا بر 
گزارش وزارت نیرو هر کدام از این لامپ ها 
به اندازه ۴٠ واحد مســکونی)که پایین تر از 
متوسط مصرف دارند( برق مصرف می کنند 
و به خاطر اینکه کسری برق شهر را جبران 
کنند این لامپ ها را یــک خط در میان یا 

چند خط در میان خاموش کردند.«
معاون خدمات شــهری و محیط زیســت 
شــهرداری تهران با بیان اینکه شهر تاریک 
نیســت اما نور برخی معابر شــهر کاهش 
داشته و نیمه تاریک شده است، گفت: »در 
این محدوده ها دیگر نه دوربین های نظارتی 
ما کار می کند و نه گشت های انتظامی مکان 
را به خوبی می بینند. با وزارت نیرو جلســه 
گذاشتیم و چند بار هم تذکر دادیم و حتی 
با شهردار دو هفته پیش جلسه گذاشتیم و 
قرار شــد با انتخاب سرمایه گذار، لامپ های 
کم مصــرف و ال ای دی را جایگزیــن این 
لامپ هــای پر مصرف کنند. ســرمایه گذار 
آمده این کار را انجــام دهد و فکر می کنم 

۳۲٠ هزار لامپ باید جایگزین شود.«
 معضلات زیست شبانه در تاریکی

وضعیــت دید در شــب تهــران تحت تاثیر 
خاموشــی معابر به گونه ای شــده که حتی 
تردد خودروهــا در برخی مســیرها نیز با 
چالش نور دســت به گریبان است. تاریکی 
در برخی خیابان ها به حدی است که علائم 
ترافیکی و تابلوهای راهنمای مســیر نیز از 
دیدکافی برخوردار نیست. خلأ روشنایی در 
برخی از کوچه وخیابان ها دردســر بزرگی 
برای عابران پیاده از حیث امنیت نیز شــده 
است. افزایش ســرقت ها شاهدی روشن بر 
این ادعاســت. محروم کردن معابر پایتخت 
از روشنایی، مســئولان دلیل اخذ و اجرای 
این تصمیم را بالا رفتن مصرف گاز و فشار 
آمدن به ایســتگاه های برق برای تامین آن 
اعلام کردند و این ماجرا برای همه کسانی 
که نیاز به روشــنایی در شــب است قطعا 
اختلال بزرگــی ایجاد می کند.گرفتن نور از 
شــب های پایتخت هم اعتراض مردم و هم 

برخی از ســازمان ها و ارگان هــا را به دنبال 
داشــت. مردم گفتند خاموشــی معابر در 

ساعات شب امنیت شهر را پایین می آورد،
برای کسانی که شب هنگام در معابر تهران 
تــردد دارند، تجربــه رانندگی یــا عبور از 
خیابان های تاریک تکراری اســت، انتشــار 
عکــس و فیلم ها در فضای مجازی نشــان 
می دهد این روزها روشــنایی شهر در شب 
برای همه معابر میســر نیست، مشاهدات 
میدانــی حکایت از خاموشــی چراغ برخی 
بزرگراه ها مانند بزرگراه شهید مدرس دارد، 
آن طورکه ناصر امانی، عضو شــورای شــهر 
تهران به خبرآنلاین می گوید: »برای صرفه 
جویــی در مصرف انرژی روشــنایی برخی 

معابر را به نوبت خاموش می کنند.«
ناصر امانی بــا تایید خاموشــی های معابر 
عمومی در شــب های تهــران می گوید: »با 
این مســئله مواجه شــده ایم و تماس هایی 
از طــرف مــردم دراین باره داشــته ایم، اما 
خاموشــی روشنایی معابر مربوط به شرکت 
برق اســت، این قبیل اقدامات در راستای 
مشکلاتی است که درخصوص تامین انرژی 
پیش  آمده و سبب شده برخی از معابر را به 
نوبت خاموش کنند و برای صرفه جویی در 

مصرف انرژی این کار را انجام می دهند.«
 ســرقت و تصادف بخاطر نوری که 

نیست
در پی این تاریکی های پی در پی،ســرهنگ 
رابعه جوانبخت، کارشناس تصادفات پلیس 
راهــور تهران بــزرگ، از تاریکــی معابر به 
عنوان یکی از عوامل بروز حوادث ترافیکی 
نام برد و گفت: »عابران پیاده، دسته مهمی 
از کابران ترافیکی هســتند که می بایســت 
مراقب سلامت آن ها بود. در نیمه دوم سال 
که هوا زودتر تاریک و دیرتر روشن می شود، 
شــاهد افزایش تصادفات عابــران پیاده با 

وسایل نقلیه هســتیم.جوانبخت ادامه داد: 
»با توجه به تاریکی معابر، عابران می بایست 
حتما از مسیرهایی که روشنایی دارد، تردد 
کنند. همچنین، لباس روشــن بر تن کنند. 
بســیاری از رانندگان بعد از تصادف با عابر 
پیــاده، به این موضوع اذعــان کرده اند که 
هنگام تصادف، اصلا عابر پیاده را ندیده اند. 
بنابراین، توصیه ما به عابران پیاده این است 
کــه در هنگام تردد در موقــع تاریکی هوا، 

حتما از مسیرهای روشن عبور کنند.«
دراین باره مهدی عباسی، دیگر عضو شورای 
شــهر تهران به خبرآنلاین می گوید: »من 
به عنوان نماینده مــردم تهران انتظار دارم 
حکمرانی ملی تولید و مصرف انرژی طوری 
باشــد که ما در این شهر و هر شهر دیگری 
با چالشی به نام ضعف در ارائه خدماتِ رفاه 
عمومی مواجه نشــویم.«او معتقد است اگر 
تصمیمِ تصمیم گیران ســبب شده اختلالی 
در نظــم ارائه خدمات رفاهی ایجاد شــود 
تغییــر رویکــرد ضروری اســت. عباســی 
دراین باره بیان می کند: »درخصوص مصرف 
انرژی یــک ملاحظه وجــود دارد، آن هم 
حفظ تعادل میان حفاظت از محیط زیست، 
حفاظت از ســرمایه های ملی و ایجاد رفاه 
عمومی است، اگر در مصرف انرژی هرکدام 
از ایــن جنبه های ســه گانه از تعادل خارج 
شوند نیاز به بازنگری تصمیمات است، مثلًا 
اگر مصرف انرژی سبب شده به رفاه عمومی 
آسیب وارد شود و دسترسی ها دچار چالش 
شود، حتما نیازمند تغییر رویکرد است، اگر 
خاموشــی ها در یک نقطه بی دفاع شهری 
اجتماعی شود،  تولید آسیب های  سبب ساز 
یعنی نتایج تصمیمات دارد از تعادل خارج 
می شــود، در این مرحلــه اتخاد تصمیمات 
جدید بــرای خــروج از آســیب و بحران 

ضرورت پیدا می کند.«

نگاهی به معضلات پایتخت نشینان در معابر تاریک

مصائب شهروندی در تهرانِ تاریک


